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Wprowadzenie 
 

W listopadzie 2021 roku konsorcjum firm: Instytut Badawczy IPC oraz Zespół Doradców 

Gospodarczych TOR na użytek prowadzonych prac analitycznych w ramach tworzenia Strategii 

Rozwoju Miasta Kołobrzeg przeprowadziło indywidualne wywiady pogłębione (IDI). Badania 

przeprowadzono w terminie od 17 do 30 listopada 2021 roku. 

Nota metodologiczna 
 

Przedmiotowe badanie zrealizowane zostało metodą jakościową, z zastosowaniem techniki 

pogłębionych wywiadów indywidualnych IDI (ang. In-Depth Interview). Polega ona na rozmowie 

z badaczem lub ankieterem podczas indywidualnej sesji. Istniejący scenariusz z nakreśloną tematyką 

oraz konkretnymi pytaniami otwartymi, pozwala na pozyskanie pełnych i wyczerpujących informacji 

Indywidualny charakter wywiadu sprawia, że najważniejsze kwestie oraz tematy lub pytania 

szczególnie istotne, są traktowane wyczerpująco za pomocą dodatkowych pytań i możliwości 

rozwinięcia zagadnienia przez respondentów.  

Zrealizowane badanie jakościowe (n=21) objęło przedstawicieli różnych grup społecznych, 

które są ekspertami w swoich dziedzinach oraz mogą być zainteresowane poruszaną tematyką. Wzięli 

w nim udział lokalni liderzy społeczni, przedstawiciele organów miasta, gminy, województwa, instytucji 

publicznych oraz mieszkańców – czyli reprezentanci środowisk zainteresowanych rozwojem Miasta 

Kołobrzeg. 

Respondenci badania: 

 Przedstawiciele Urzędu Marszałkowskiego,  

 Przedstawiciele Urzędu Miasta i Gminy Kołobrzeg oraz gmin i miast sąsiednich, 

 Przedstawiciele organizacji społecznych z terenu Miasta Kołobrzeg, 

 Przedstawiciele instytucji publicznych Miasta Kołobrzeg, 

 Przedstawiciele mieszkańców Miasta Kołobrzeg (różne grupy wiekowe oraz przedstawiciele 

różnych środowisk) 

 

Informacje wstępne 
 

Materiał badawczy został podzielony na jedenaście obszarów tematycznych. O odpowiedzi 

poproszono osoby związane z danym obszarem. Przygotowano scenariusze wywiadów z zestawami 

pytań, które w precyzyjny i wyczerpujący sposób diagnozowały sytuację Miasta Kołobrzeg w różnych 

obszarach jego funkcjonowania. Zestawy pytań korespondowały z zakresem kompetencji 

i zainteresowań respondentów i nawiązywały do przyszłej strategii rozwoju Miasta Kołobrzeg. 

Scenariusze dostosowane do zakresu działalności respondentów, oscylowały wokół polityki rozwoju 

regionalnego, kształcenia zawodowego, kultury, polityki społecznej i organizacji pozarządowych. 

Respondenci zostali zapytani o szanse i zagrożenia, a także rozwój miasta w dłuższej perspektywie. 

Odpowiedzi ekspertów mogą posłużyć do zbudowania pełnego obrazu miasta razem z jego 
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potencjałami i problemami, co z kolei pomoże opracować wartościową strategię rozwoju. Istotnym 

elementem podczas opracowywania tego typu dokumentu jest opinia najbardziej zainteresowanych – 

przedstawicieli podmiotów gospodarczych, organizacji społecznych, mieszkańców oraz administracji 

publicznej.  

Obszary tematyczne będące przedmiotem badania: 

1. Kołobrzeg w polityce rozwoju regionalnego, szanse i potencjały rozwoju miasta i obszaru 

funkcjonalnego. Potencjalne bariery rozwoju, w tym współpracy.  

2. Kołobrzeg jako partner rozwoju lokalnego. Pola do współpracy i realizacji wspólnych działań 

rozwojowych z gminami sąsiednimi.  

3. Kołobrzeg jako partner rozwoju ponadlokalnego, w układzie funkcjonalnym.  

4. Kształcenie zawodowe w Kołobrzegu. 

5. Bagicz/Podczele – potencjał do rozwoju miasta? Jakie są faktycznie możliwości rozwoju tego 

miejsca w Kołobrzegu? 

6. Organizacje pozarządowe w mieście – ich potencjał, deficyty, możliwości działania 

i współpracy. 

7. Jak ma wyglądać kultura w Kołobrzegu – w jaki sposób poprawić komunikację z mieszańcami? 

8. Wyzwania dla polityki pomocy społecznej w Kołobrzegu. 

9. Młodzi mieszkańcy miasta. 

10. Rybacy - jaką przyszłość będzie mieć rybactwo w mieście, jak teraz funkcjonuje, plany na 

przyszłość. 

11. Przyszłość branży turystycznej w Kołobrzeg. 

 

Treść badania 
Poniżej zamieszczono scenariusze badań jakościowych – w jedenastu obszarach tematycznych.   

 

Kołobrzeg w polityce rozwoju regionalnego, szanse i potencjały rozwoju miasta i obszaru 

funkcjonalnego. Potencjalne bariery rozwoju, w tym współpracy.  
1. Jaką obecnie rolę odgrywa Kołobrzeg w regionie  i w rozwoju regionu?   

2. Jaką rolę będzie odgrywał Kołobrzeg w regionie i w rozwoju regionu w perspektywie 

najbliższych 10 lat? 

3. Gdy uwzględni się potencjalne zmiany jakie zajdą w regionie w perspektywie najbliższych 

10 lat, to jakie potencjały posiada Kołobrzeg, które można wykorzystać na rzecz rozwoju 

regionu?  

4. Jakie zagrożenia dla stabilnego rozwoju tego miasta i regionu należy szczególnie uwzględnić 

w strategii rozwoju Kołobrzegu? 

5. Kołobrzeg jest członkiem OF Koszalin- Kołobrzeg – Białogard, jaki faktycznie potencjał 

rozwojowy posiada ten obszar funkcjonalny? Jak ten potencjał będzie ewoluował 

w perspektywie najbliższych 10 lat? 

6. W co (w jakie przedsięwzięcia) szczególnie powinni wspólnie inwestować partnerzy 

samorządowi z ww. obszaru? 

7. Jakie bariery utrudniają zacieśnianie współpracy partnerów samorządowych z obszaru 

funkcjonalnego Koszalin-Kołobrzeg-Białogard? Jak te bariery można przezwyciężyć?  
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8. A co sprzyja współpracy w OFie? 

9. Na ile możliwe jest zwiększenie roli Kołobrzegu w polityce rozwoju regionalnego, np. poprzez 

rozwój połączeń komunikacyjnych, w tym wykorzystanie potencjału kołobrzeskiego portu? 

10. Co musiałoby się stać aby kołobrzeski port znalazł się na liście TEN-T? 

Kołobrzeg jako partner rozwoju lokalnego. Pola do współpracy i realizacji wspólnych działań 

rozwojowych z gminami sąsiednimi. 
1. Czy Kołobrzeg oraz Państwa gminę więcej łączy czy też dzieli w kwestii programowania 

i realizacji działań rozwojowych? Proszę wskazać te czynniki/zagadnienia, które Was łączą oraz 

te, które Was dzielą? Jak można przezwyciężyć kwestie, które Was dzielą? 

2. Jakie działania rozwojowe z perspektywy Waszej gminy są szczególnie ważne do realizacji przy 

współpracy z Miastem Kołobrzeg? 

3. Jakie działania rozwojowe, poza obszarem turystyki, są dla Waszej gminy szczególnie ważne. 

4. Jakie są bariery i problemy we współpracy z Kołobrzegiem? Co Was różni? Jak te bariery 

i problemy przezwyciężyć? 

5. W perspektywie najbliższych 10 lat jak może kształtować się rozwój Kołobrzegu i Waszej 

gminy? Jakie zagrożenia i szanse dla rozwoju Kołobrzegu i Waszej gminy dostrzegacie 

w nadchodzącej dekadzie? 

6. Jak wspólnie możecie przeciwdziałać problemom i być może jeszcze lepiej wykorzystać swoje 

wzajemne atuty rozwojowe? 

7. W jaki sposób lepiej moderować/kierować wspólnym rozwojem Waszych gmin, tj. miasta 

i gmin wiejskich? 

8. Jakie konkretnie dwa-trzy działania należy podjąć na teraz/natychmiast, aby współpraca 

Kołobrzegu i Waszej gminy układała się lepiej? (uwaga: w przypadku krytyki związanej 

ze współpracą z Kołobrzegiem proponowałbym zapytać: co należy zrobić, aby mówić 

o współpracy K. z Państwa gminą, aby współpraca funkcjonowała należycie). 

Kołobrzeg jako partner rozwoju ponadlokalnego, w układzie funkcjonalnym. 
1. Jaki faktycznie potencjał posiada obszar funkcjonalny Koszalin-Kołobrzeg-Białogard? Jak ten 

OF wygląda na tle innych, sąsiednich OF? Jak ten potencjał będzie ewoluował w perspektywie 

najbliższych 10 lat? 

2. W co (w jakie przedsięwzięcia) szczególnie powinni wspólnie inwestować partnerzy 

samorządowi z ww. obszaru? 

3. Czy Kołobrzeg oraz Państwa gminę więcej łączy czy też dzieli w kwestii programowania 

i realizacji działań rozwojowych? Proszę wskazać te czynniki/zagadnienia, które Was łączą oraz 

te, które Was dzielą? Jak można przezwyciężyć kwestie, które Was dzielą? 

4. W perspektywie najbliższych 10 lat jak może kształtować się rozwój obszaru funkcjonalnego 

i Waszej gminy? Jakie zagrożenia i szanse dla rozwoju obszaru funkcjonalnego i Waszej gminy 

dostrzegacie w nadchodzącej dekadzie? 

5. Jak wspólnie możecie przeciwdziałać problemom i być może jeszcze lepiej wykorzystać swoje 

wzajemne atuty rozwojowe? 

6. W jaki sposób lepiej moderować wspólny rozwój w ujęciu funkcjonalnym? 

7. Jakie konkretnie dwa-trzy działania należy podjąć na teraz/natychmiast, aby współpraca 

w ujęciu funkcjonalnym układała się lepiej? 
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Kształcenie zawodowe w Kołobrzegu (w jakim kierunku może się rozwijać, w jaki sposób miasto 

może wspierać ten rozwój). 
1. Jaki jest dziś faktyczny potencjał kształcenia zawodowego w Kołobrzegu? Co się na ten 

potencjał składa? 

2. Co faktycznie zmieniło się w Kołobrzegu w ciągu ostatnich 5-10 lat jeśli chodzi o kształcenie 

zawodowe? W co Powiat Kołobrzeski szczególnie inwestował? 

3. Jakie w perspektywie najbliższych 10 lat dostrzegacie zagrożenia dla systemu kształcenia 

zawodowego w Kołobrzegu? Jak te zagrożenia można przezwyciężyć? 

4. W jakim stopniu szkoły zawodowe rzeczywiście kształcą na potrzeby lokalnego i regionalnego 

rynku pracy? Jakie są trudności w rozwijaniu kształcenia, które odpowiadać będzie lokalnym 

potrzebom?  

5. Czy w perspektywie najbliższych 10 lat system kształcenia zawodowego w Kołobrzegu może 

wnosić wkład w „zatrzymanie młodych” na terenie powiatu kołobrzeskiego? Co musiałoby się 

stać aby tak było? 

6. Jak wygląda współpraca szkół i biznesu? W jakim stopniu przedsiębiorcy angażują się 

w kształcenie zawodowe? Jakie działania należy podjąć, aby zwiększyć zaangażowanie 

przedsiębiorców w kształcenie zawodowe? 

7. Jak jeszcze wzmocnić system kształcenia zawodowego w Kołobrzegu? 

Bagicz/Podczele – potencjał do rozwoju miasta? Jakie są faktycznie możliwości rozwoju tego 

miejsca w Kołobrzegu? 
1. Jaki jest potencjał wolnych terenów inwestycyjnych na osiedlu Podczele? 

2. Co w tym miejscu mogłoby faktycznie (jeszcze) powstać? 

3. A czy macie wiedzę czego oczekują mieszkańcy? 

4. Jaki jest poziom zainteresowania tymi terenami ze strony przedsiębiorców? 

5. Jaka obecnie opcja, dotycząca przeznaczenia tych terenów, z Waszej perspektywy byłaby 

najbardziej korzystna dla miasta oraz ze względu na powiązania funkcjonalno-przestrzenne tej 

części miasta? 

6. A co P. sądzi: gdyby miała tam rozwinąć się funkcja mieszkaniowa, co należałoby zrobić, aby 

powstały mieszkania, które trafią do młodych mieszkańców miasta, a nie np. pod wynajem? 

7. Jakie działania musiałoby podjąć miasto aby mogła się tam rozwinąć funkcja mieszkaniowa 

(uwaga: pytanie zadajemy jak w pyt. 6 uzyskamy zgodę na rozwinięcie f. mieszkaniowa) 

8. Jak oceniacie realność powyższych planów? Co stanowić będzie dla nich zagrożenie? Jak można 

te zagrożenia przezwyciężyć? 

Organizacje pozarządowe w mieście – ich potencjał, deficyty, możliwości działania i współpracy 

(np. poprzez utworzenie inkubatora organizacji pozarządowych). 
1. Jakim miastem dla działalności organizacji pozarządowych jest Kołobrzeg, czy łatwo się tutaj 

działa?  

2. Jakie są bariery w działalności organizacji pozarządowych w Kołobrzegu? Jak te bariery można 

przezwyciężyć? 

3. Jak Miasto mogłoby realnie, ponad to, co robi obecnie, wspierać działalność organizacji 

pozarządowych? 

4. Czy znacie ideę inkubatorów dla organizacji pozarządowych i co sądzicie o takim pomyśle 

w Kołobrzegu? 
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5. Czy w Kołobrzegu jest potencjał do współpracy organizacji pozarządowych oraz istnieje 

potrzeba integracji działań tych organizacji? 

6. Czy NGO’sy są zdolne do samodzielnego inicjowania współpracy, czy też potrzebują liderów/ 

inicjatorów, którzy je zintegrują?  

7. Kto powinien prowadzić inkubator dla organizacji pozarządowych w Kołobrzegu i gdzie mógłby 

być on zlokalizowany? Jakie są potrzeby lokalowe dla takiego rozwiązania? 

8. Ile organizacji pozarządowych mogłoby być zainteresowanych współdziałaniem 

w inkubatorze? 

Jak ma wyglądać kultura w Kołobrzegu – w jaki sposób poprawić komunikację z mieszkańcami? 
1. Jaki dziś jest faktycznie potencjał oferty kultury i jej zasięg? Czy jest ona tworzona bardziej 

z myślą o turyście, czy też o mieszkańcu?  

2. Jakie są główne bariery utrudniające uczestnictwo w kulturze mieszkańcom miasta? Jakich 

grup wiekowych w szczególności dotyczą te bariery? Jak można te bariery przezwyciężyć? 

3. Jak zwiększyć zasięg oferty kultury w Kołobrzegu? 

4. Jak poprawić komunikację oferty kulturalnej z mieszkańcami? Jakie kanały informacyjne 

wykorzystać, aby dotrzeć do poszczególnych grup wiekowych? 

5. Jakie kluczowe działania i inwestycje powinny zostać zrealizowane w Kołobrzegu w zakresie 

kultury w ciągu najbliższych 10 lat? 

6. Jakim miastem za 10 lat w kontekście działalności instytucji kultury powinien być Kołobrzeg? 

Wyzwania dla polityki pomocy społecznej w Kołobrzegu. 
1. Jakie dziś są główne problemy społeczne Kołobrzegu? Jak te problemy będą ewoluować 

w perspektywie najbliższych 10 lat? Czy można wskazać miejsca w K., na terenie których 

występuje najwięcej problemów społecznych? 

2. Czy miasto jest w stanie swoimi własnymi siłami prowadzić skuteczną politykę pomocy 

społecznej? 

3. Jakie bariery są dostrzegalne w Kołobrzegu w zakresie polityki pomocy społecznej? Czego 

w mieście brakuje lub będzie brakować w perspektywie najbliższych 10 lat? 

4. Czy NGO’sy biorą aktywny udział w likwidacji problemów społecznych? Aktywnie uczestniczą 

w pomocy choćby osobom zagrożonym wykluczeniem społecznym, osobom 

niepełnosprawnym? 

5. W perspektywie najbliższych 10 lat na czym w szczególności powinno się skupić miasto 

w zakresie polityki społecznej? Jakie działania będą kluczowe? 

6. Czy obecnie organizacje społeczne są, a w przyszłości mogą być, istotnym partnerem służb 

pomocy społecznej w Kołobrzegu?  

7. Jakie działania należy podjąć, aby mocniej uspołecznić zagadnienia pomocy społecznej 

w Kołobrzegu? 

Młodzi mieszkańcy miasta (postrzeganie miasta, chęć pozostania w mieście). 
1. Jak Ci się żyje w Kołobrzegu? Czy uważasz, że jest to miasto dobre do życia? 

2. Jakie są dobre strony miasta. Co najbardziej w nim lubisz? 

3. Czy w mieście dużo się dzieje? Czy są organizowane jakieś wydarzenia? Jak je oceniasz? 

4. Jakie są słabe strony miasta? Czy jest coś, czego w nim nie lubisz? 

5. Jakie są możliwości spędzania wolnego czasu w Kołobrzegu? 
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6. A czy jest coś, co byś chciał zmienić w Kołobrzegu? Coś, w co należałoby zainwestować? 

7. W jaki sposób chciałbyś być informowany o ważnych wydarzeniach w mieście? Jakie 

preferujesz kanały informacyjne? 

8. Co myślisz o szkołach w Kołobrzegu? Czy młodzi ludzie mają możliwość rozwoju zgodnie 

ze swoimi zainteresowaniami? 

9. Czy wiążesz swoją przyszłość z Kołobrzegiem? 

10. Czy masz jakiś pomysł, co można zrobić, żeby więcej młodych osób chciało zostawać 

w Kołobrzegu albo przyjechać tam i mieszkać? 

Rybacy (jaką przyszłość będzie mieć rybactwo w mieście, jak im się teraz funkcjonuje, co planują 

w przyszłości). 
1. Jakie są dziś perspektywy dla działalności w sektorze rybactwa? Na ile ten sektor ma szansę 

rozwinąć się w perspektywie najbliższych 10 lat? 

2. Jaką strategię w powyższym kontekście mają kołobrzescy rybacy i firmy działające w tym 

sektorze? 

3. Na ile zrównoważone rybactwo to rzeczywiście alternatywa dla kołobrzeskich rybaków? 

4. Co Miasto Kołobrzeg może zrobić dla kołobrzeskich rybaków i firm z branży rybackiej? 

5. Jakie rozwiązania pozwoliłby na kontynuację działalności rybackiej, względnie jej 

dywersyfikację, np. na działalność turystyczną?  Na ile wymienione rozwiązania są możliwe do 

podjęcia przez miasto lub we współpracy z miastem? 

 

W jaki sposób można zwiększyć atrakcyjność kołobrzeskiego portu dla działalności rybackiej? W 

co należałoby zainwestować?Przyszłość branży turystycznej w Kołobrzegu – potencjał rozwoju, 

atrakcyjność rynku pracy, strategie radzenie sobie z deficytem kadr na rynku pracy, który nas 

czeka. 
1. Jakim dziś miastem jest Kołobrzeg dla działalności turystycznych, jeśli uwzględni się zmiany 

jakie zaszły w ciągu ostatnich 5-10 lat? 

2. Co zmieniło się na korzyść a co pogorszyło w zakresie prowadzenia działalności gospodarczej 

w branży turystycznej w Kołobrzegu? 

3. Jaka przyszłość czeka Kołobrzeg uwzględniając najbliższe 10 lat? W jaki sposób wpłynie to na 

Państwa działalność gospodarczą? 

4. Poprzez jakie działania można podtrzymać konkurencyjność kołobrzeskiej branży turystycznej? 

Które z tych działań leżą w gestii miasta, które w gestii przedsiębiorców, a które wymagają 

współpracy na linii miasto-przedsiębiorcy? 

5. Skąd będą pochodzić przyszli pracownicy branży turystycznej, jeśli z miasta wyjadą młodzi 

mieszkańcy a większość mieszkańców stanowić będą seniorzy? 

6. Jakie działania w perspektywie najbliższych 10 lat planują podjąć przedsiębiorcy z branży 

turystycznej, aby poradzić sobie z nadchodzącym głębokim deficytem kadr na rynku pracy? 

7. Jakie działania w perspektywie najbliższych 10 lat powinno podjąć miasto, aby wspierać 

kołobrzeskich przedsiębiorców z branży turystycznej? 

 

 



 
 
 

 

 

10 
 

Raport z badań IDI – pogłębionych wywiadów 

telefonicznych 

Wyniki badania 
 

W badaniach wzięło udział łącznie 21 respondentów - przedstawicieli podmiotów 

gospodarczych, mieszkańców, administracji publicznej oraz organizacji społecznych.  

Respondenci zostali wyłonieni spośród mieszkańców oraz władz miasta i gminy Kołobrzeg, 

sąsiednich gmin, jak i przedstawicieli grona urzędników i organizacji pozarządowych. Dzięki szerokiemu 

i zróżnicowanemu doborowi próby badawczej, wywiady pokazują wyczerpujące spektrum 

omawianych problemów.  

Badani reprezentowali różne środowiska i zajmowali się profesjonalnie dziedzinami, o które 

zostali zapytani. Dzięki temu dostarczyli wartościowego materiału związanego z tematami 

poruszonymi w badaniu. 

Respondenci zgadzali się w pewnych kwestiach, niezależnie od piastowanego stanowiska lub 

statusu zawodowego. Jednak w innych wyraźnie widać było, że stanowisko miało decydujący wpływ 

na poglądy dotyczące omawianego zagadnienia.  

 

Kołobrzeg w polityce rozwoju regionalnego 

Rola Kołobrzegu w regionie 
Badani byli podzieleni w kwestii roli Kołobrzegu w regionie. Pojawił się głos, że rola Kołobrzegu 

jest bardzo istotna, ponieważ razem z Koszalinem i Białogardem tworzy on przeciwwagę dla Szczecina. 

Te trzy miasta oraz Szczecin są głównymi ośrodkami w regionie.  

Staramy się poprzez działania, które finansujemy środkami unijnymi tą rolę tego 

partnerstwa tych 3 miast wspomagać i są z tego tytułu są już dobre doświadczenia 

(…). Na tą współpracę przeznaczyliśmy ze środków Programu Regionalnego 40 mln 

Euro. Planowany jest rozwój tej współpracy.  

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Inny badany zwrócił uwagę na problem braku miejsca dla firm w mieście. Dzielnica 

przemysłowa stała się dzielnicą mieszkaniową i nie ma gdzie prowadzić działalności gospodarczej. 

Kołobrzeg niedługo zostanie tylko bazą noclegową, hotelową i uzdrowiskową i nic 

więcej. (…) Przy Żurawia jeszcze niedawno była to dzielnica przemysłowa, gdzie 

można było lokalizować, gdzie są same firmy. Teraz jesteśmy powoli wypychani.  

Przedsiębiorca 

Potencjały i zagrożenia dla Kołobrzegu 
Jeśli chodzi o rolę Kołobrzegu w regionie w perspektywie najbliższych 10 lat, to według 

pracownika Urzędu Marszałkowskiego Kołobrzeg będzie ośrodkiem o silnej pozycji oddziałującym na 
sąsiednie gminy. Na jego korzyść przemawia liczba mieszkańców (jedno z największych miast w 
regionie), położenie, potencjał turystyczny, sportowy oraz droga ekspresowa. Natomiast jako 
wyzwania dla regionu – i nie tylko – zostały wskazane demografia i zmiany klimatyczne. 
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Badany Przedsiębiorca, zapytany o potencjały Kołobrzegu, które można wykorzystać na rzecz 

rozwoju regionu w najbliższych 10 latach, odpowiada, że są nim młodzi przedsiębiorcy, dla których 
jednak brakuje miejsca w mieście. Szanse widzi w poszerzeniu granic miasta. 

My nie posiadamy takich terenów gdzie moglibyśmy powiedzieć młodemu 

człowiekowi „zakładaj działalność gospodarczą, tu będziesz prowadził swoją 

działalność”. 

Przedsiębiorca 

Jako zagrożenie można także uznać to, że społeczeństwo w Polsce się starzeje. Ujemny przyrost 

naturalny będzie w przyszłości się utrzymywał. Widoczny jest spadek liczby mieszkańców. Potrzebna 

jest duża baza usług zdrowotnych dla osób starszych. Innym ważnym obszarem są zagrożenie związane 

ze zmianami klimatycznymi. 

Mówimy tutaj o takim pakiecie działań związanych z dostawą ciepła systemowego 

poprzez likwidację tych niskich źródeł emisji to są takie podstawowe działania, ale 

również rozwiązania w zakresie takiego transportu publicznego zero emisyjnego 

(…). Zaczynamy myśleć o tych sprawach związanych z zagospodarowaniem wód 

opadowych w miastach, jak unikać sytuacji związanych z tzw. wyspami ciepła. 

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Jako inny ważny problem, wymagający podjęcia działań, została wskazana konieczność 

wzmocnienia drugiego filaru gospodarki. 

Inna gałąź usług jakiejś drobnej wytwórczości powinna u nas działać, a u nas tego 

nie ma, my to wypychamy. Proszę zobaczyć co się dzieje z przetwórstwem rybnym? 

Gdzie wypchnęliśmy przetwórstwo rybne? 

Przedsiębiorca 

Współpraca w obszarze funkcjonalnym Koszalin-Kołobrzeg-Białogard 
Potencjał OF Koszalin-Kołobrzeg-Białogard tworzy siła gospodarcza budowana na potencjale 

turystycznym, a także na profilu poszczególnych inwestorów, którzy rozwijają swoje firmy w tym 
obszarze.  

Ta turystyczna jest podstawowa i najistotniejsza natomiast  fajnie, że to się 

równoważy innymi rodzajami działalności, które są obecne. 

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Badany Przedsiębiorca jest bardziej sceptyczny, jeśli chodzi o rozwój samego miasta. Potencjał 

widzi w drodze szybkiego ruchu (rozwój przedsiębiorczości na jej trasie) oraz we współpracy z OF.  

Pan mnie pyta o miasto, więc tutaj nie widzę możliwości rozwoju a wręcz przeciwnie 

wygaszanie tego, zwijanie. OF to jest ten kierunek, że będziemy wychodzić na 

zewnątrz i to jest ogromny potencjał. 

Przedsiębiorca 
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Barierą we współpracy z pozostałymi miastami z OF jest, zdaniem Pracownika Urzędu 

Marszałkowskiego, głównie bariera mentalna – myślenie kategoriami miast, a nie całego obszaru. 

Potrzebne jest tu bardziej odważne myślenie o wspólnych działaniach. Natomiast według 

Przedsiębiorcy nie ma barier we współpracy w ramach OF.  

Współpracy w OF sprzyja diagnoza potencjału i barier, a także myślenie o obszarze jako całości 
i niepostrzeganie innych miast jako zagrożenia, ale jako partnerów. Tylko dzięki temu można 
wykorzystać możliwości, jakie ma cały ten obszar. 

Czasami lepiej jest żeby te pieniądze trafiły do kogoś innego na realizację jakiegoś 

projektu po to żeby na samym końcu uzyskany efekt  promieniowałby szerzej  i miał 

taką zdecydowanie większą skalę.  

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

 

Jak powstanie kilka, kilkadziesiąt firm będzie możliwość nawiązania współpracy bo 

nieraz można zaprosić firmy współpracujące (…) żeby się zlokalizowali blisko i żeby 

wspólnie coś tworzyli.  

Przedsiębiorca 

Wspólne inwestycje w ramach OF 
Istotne wydaje się zapewnienie mieszkańcom obszarów wykluczonych dostępu do usług 

publicznych, kultury. 

Jak zapewnić taką spójność komunikacyjną, transportową tego obszaru, co tak też 

pozwoli ten efekt tej siły gospodarczej obszaru rozpraszać na te najmniejsze 

środowiska i miejscowości.  

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Ważne jest również odpowiednie poprowadzenie przepływu mieszkańców w związku ze 

spadającą ich liczbą. Uczynienie ośrodków atrakcyjnymi pod względem edukacyjnym pozwoli 

przyciągnąć młodych ludzi. Temat seniorów także powinien być wzięty pod uwagę przy planowaniu 

wspólnych inwestycji. 

Można mówić o działaniach, które zapewnią opiekę i te usługi jakich będą 

oczekiwać osoby starsze, ale też rozwiązania pozwalające rozwijać aktywność osób 

starszych. Takie np. jak zatrudnianie osób starszych.  

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Przedsiębiorca podkreśla rolę innowacyjnych przedsiębiorców i kosztów ich działalności. 

Aby przyciągnąć mieszkańców do miasta, konieczne jest zapewnienie im atrakcyjnych warunków 

prowadzenia działalności gospodarczej, wyznaczenie odpowiedniego miejsca pod działalność.  

Jeżeli jest to dobra cena za którą mogę tam prowadzić działalność  to ja się 

wyprowadzę i 30 km za Kołobrzeg. (…) Ulica Rybacka, Sienkiewicza i Żurawia jest 
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dzielnicą przemysłową no to zabezpieczmy to żeby to było dzielnicą przemysłową. 

Nie pozwólmy tam budować budynków mieszkalnych bo to jest ogromny konflikt. 

Przedsiębiorca 

Port w Kołobrzegu 
Zdaniem Pracownika Urzędu Marszałkowskiego  rola portu w Kołobrzegu nie jest tak duża jak 

portów w Gdańsku i Gdyni. Ma on duży potencjał gospodarczy, a jego rola jest w dużej mierze zależna 

od polityki krajowej związanej z rozwojem portów.  

Według Przedsiębiorcy dobrym pomysłem byłoby stworzenie w Kołobrzegu portu 

pasażerskiego, a nie przeładunkowego, ponieważ budynki w okolicy są zamieszkałe i hałas podczas 

przeładunku przeszkadzałby mieszkańcom. Ciekawym pomysłem wydaje się budowa dworca 

miejskiego lub przewozów promowych. 

Aby kołobrzeski port znalazł się na liście TEN-T potrzeba szeregu działań ze strony rządu i 
samorządów. Ważny jest także rozwój infrastruktury drogowej 

To są już uzgodnienia między krajami członkowskimi UE. Tutaj musiałoby być 

bardzo silny lobbing prowadzony z poziomu resortu polskiego rządu. (…) kluczowe 

tutaj są rozstrzygnięcia jakie są na poziomie europejskim między krajami 

członkowskimi tak przynajmniej ja to widzę. 

Pracownik Urzędu Marszałkowskiego 

Znalezienie się na liście TEN-T może być jednak niemożliwe lub możliwe wyłącznie w bardzo 

trudnych do spełnienia warunkach. 

Ja to sobie wyobrażam jakiś wodolot, który będzie kursował pomiędzy 

Kołobrzegiem a Świnoujściem, między Kołobrzegiem a Darłowem może między 

Kołobrzegiem a Gdańskiem jako atrakcja turystyczna. Na pewno przewozy 

pasażerskie i samochodowe na Borholm. 

Przedsiębiorca 

Kołobrzeg jako partner rozwoju lokalnego 

Wspólne sprawy Kołobrzegu i gmin sąsiednich oraz możliwe bariery 
Przedstawicielki Gminy Kołobrzeg oraz Gminy Ustronie Morskie zostały zapytane o to, co łączy 

obie gminy z Kołobrzegiem oraz jak mogą najlepiej współpracować. Obie jednostki łączy z miastem 
koszalińsko-kołobrzesko-białogardzki obszar funkcjonalny. Wspólnie realizują programy w ramach tej 
strategii. Obie gminy są też gminami turystycznymi. Władze Gminy Ustronie Morskie i Kołobrzegu 
wzajemnie informują się o podjętych przedsięwzięciach. Wspólna dla Gminy Kołobrzeg i miasta jest 
infrastruktura wodno-kanalizacyjna.  
 

Ponadto w Kołobrzegu organizowany jest festiwal Sunrise, w którego kosztach Gmina Ustronie 

Morskie nie partycypuje, ale również jest na nim obecna. Turyści docierają na festiwal przez teren 

sąsiedniej gminy i również tam zatrzymują się na noclegi. 

Zdarzają się jednak sprawy konfliktowe, takie jak kwestia naprawy drogi. Jednak obydwie 
strony dążą do kompromisu. Problem może stanowić kwestia środków finansowych. 
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Barierą może być tutaj ten czas no i środki finansowe bo to one decydują o realizacji 

danych zamierzeń. 

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie 

Samorządy mimo problemów finansowych starają się współpracować na tym polu z miastem. 

Gmina Kołobrzeg wspiera je w realizacji zadań. 

Zdarza się, że miasto czy powiat występuje do nas po pomoc finansową czy 

rzeczową i jak mamy jakieś środki to takich udzielamy. (…) Część dzieci chodzi do 

szkół miejskich i my jako gmina do tych dzieci dopłacamy przekazujemy środki na 

oświatę w Urzędzie Miasta. To wsparcie i te źródła przepływu gdzieś tam są. 

Przedstawicielka Gminy Kołobrzeg 

Obydwie badane twierdzą, że podstawowym wspólnym działaniem rozwojowym do realizacji 

we współpracy z Miastem Kołobrzeg powinna być poprawa infrastruktury drogowej.  

Na pewno budowa ścieżek rowerowych łączących gminy z miastem Kołobrzeg. 

Fajnie by było rozszerzyć ten rower miejski, który jest w Kołobrzegu do gminy 

Ustronie Morskie. Wzrosłaby ta atrakcyjność turystyczna i Kołobrzegu i też naszej 

Gminy Ustronie Morskie.  

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie 

Na pewno infrastruktura drogowa bo ona jest podstawą. Miasto się rozrasta, 

gmina się rozrasta, coraz więcej przyjeżdża turystów tak, że parkingi i drogi to jest 

podstawa. 

Przedstawicielka Gminy Kołobrzeg 

Poza obszarem turystyki również istnieją ważne dla obydwu gmin działania rozwojowe. 

Obydwie respondentki powołują się na rozwój przedsiębiorczości. Z tym wiąże się także rozwój 

infrastruktury, budowa dróg.  

Może otworzenie jakiejś strefy ekonomicznej i wyprowadzenie tych wszystkich 

tematów przemysłowych i gospodarczych poza obręb miasta i gminy.   

Przedstawicielka Gminy Kołobrzeg 

 

Rozwój Kołobrzegu i gmin sąsiednich w perspektywie 10 lat 
U przedstawicielki Gminy Ustronie Morskie występuje obawa przez zbytnim rozwojem miasta 

Kołobrzeg w kierunku Ustronia.  

Gmina Ustronie jest gminą małą, turystyczną graniczącą z Kołobrzegiem mają 

podobny charakter i wchłonięcie gminy przez miasto byłoby dla nas dużym 

zagrożeniem. 

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie 
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Gmina Kołobrzeg chciałaby  perspektywie najbliższych 10 lat chciałaby się stać gminą bardziej 

prozdrowotną. 

Chodzi tutaj o taką infrastrukturę dróg rowerowych ale też takie możliwości wejść 

np. na obiekty osobom z niepełnosprawnościami i w takim też kierunku tutaj 

zmierzamy. 

Przedstawicielka Gminy Kołobrzeg 

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie zauważa, że aby wspólnie przeciwdziałać 
problemom i lepiej wykorzystać swoje wzajemne atuty rozwojowe mogą razem z Kołobrzegiem 
wspierać się w realizowaniu działań, bo cele i priorytety obydwu jednostek są takie same. 
 

Aby jak najlepiej kierować wspólnym rozwojem miasta i gmin wiejskich przedstawicielki gmin 
sugerują, że należy uwzględnić czynnik ludzki.  

Nie da się określić jakiś metod matematycznych czy narzucić jakieś rozwiązania, 

jeżeli gdzieś tam ludzie nie dogadają się osobowościowo. Uważam, że to jest 

kluczowe. 

Przedstawicielka Gminy Kołobrzeg 

Ważne jest też, aby gminy nie konkurowały z miastem i sobą wzajemnie. 
 

Powinniśmy realizować i dawać takie atrakcje, które będą dla tej i dla tej gminy 

istotne ale żebyśmy nie byli konkurencją jedni dla drugich tylko żebyśmy się tak 

uzupełniali.  

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie 

Aby współpraca Kołobrzegu i obydwu gmin układa się jak najlepiej, należy wzajemnie na 

bieżąco informować się o ważnych dla obydwu jednostek sprawach, starać się poprawiać komunikację.  

Nie zauważyłam poważnych problemów w tym temacie. Do wszystkiego trzeba 

dojść rozmową i zawsze trzeba szukać kompromisu. 

Przedstawicielka Gminy Ustronie Morskie 

Gmina Kołobrzeg cały czas współpracuje z miastem, ponieważ są od siebie zależni, np. przez 

gospodarkę wodno-ściekową. Relacje z przedstawicielami miasta są bardzo subiektywne. Wszystko 

zależy od danego człowieka, jak dogaduje się z innym. 

Kołobrzeg jako partner rozwoju ponadlokalnego 

Potencjał 
Potencjał obszaru funkcjonalnego Koszalin-Kołobrzeg-Białogard jest zauważany i ciągle 

rozwijany w oparciu o odpowiednie finansowanie. Prawdopodobnie w kolejnych latach jeszcze 
bardziej się rozwinie. 
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Zakładamy rozwój tego partnerstwa wskazuje na to nawet opracowywana jeszcze 

nie opracowywana ale przystąpienie do zamiaru opracowywania strategii  ponad 

lokalnej między innymi dla Koszalina, Białogardu i Kołobrzegu. 

Pracownica Urzędu Miasta Koszalin 

Biorąc pod uwagę politykę Miasta i partnerstwo w ramach obszaru funkcjonalnego, Kołobrzeg 
więcej łączy niż dzieli z sąsiednimi gminami. Wspólnie chcą działać na rzecz rozwoju Pomorza. 

Cel jaki nam przyświeca to to żeby wzmacniać pozycję Pomorza Środkowego, który 

jest jakby drugim ośrodkiem w województwie pomorskim obok oczywiście 

Szczecina 

Pracownica Urzędu Miasta Koszalin  

Działania 
Wspólne przeciwdziałanie problemom i wykorzystywanie wzajemnie swoich atutów 

rozwojowych zawsze jest brane przy tworzeniu strategii rozwoju Kołobrzegu. W tej chwili Pracownica 
Urzędu Miasta nie jest w stanie powiedzieć więcej o rozwoju miasta i jego współpracy z sąsiednimi 
gminami. 
 

Aby współpraca Miasta z gminami w układała się lepiej, można mówić o wzmocnieniu 
kontaktów. Jednak generalnie działania podejmowane obecnie są oceniane przez respondentkę jako 
wystarczające. 
 

Jest to partnerstwo, wymiana doświadczeń. Dostrzegam właśnie partnerstwo 

w podejmowaniu różnych działań. Na pewno kontakty są również bardzo dobre.  

Pracownica Urzędu Miasta Koszalin  

Kształcenie zawodowe w Kołobrzegu 

Potencjały i zagrożenia dla kształcenia zawodowego 
Jedna z badanych zauważa, że coraz mniej osób kształci się w zawodach rzemieślniczych. Druga 

wskazuje, że obecnie najczęściej wybierane są szkoły ogólnokształcące, jednak szkolnictwo branżowe 
w Kołobrzegu również ma się nie najgorzej. 

W Kołobrzegu w porównaniu do innych miast tej samej wielkości w Polsce to 

zaplecze szkolnictwa branżowego jest dość dobrze rozbudowane. 

Dyrektor Szkoły 

Gdy przyglądamy się zagrożeniom dla systemu kształcenia zawodowego w Kołobrzegu w 

pespektywie 10 lat, mamy całkowicie rozbieżne zdania osób badanych. Jedna z nich uważa, że w 

dzisiejszych czasach dzieci nie mają pomysłu na swoją edukację. Zagrożone są szkoły zawodowe, 

ponieważ uczniowie nie wiedzą co chcą robić w przyszłości i wolą wybrać szkołę ogólnokształcącą. 

Teraz dodatkowo z powodu pandemii nie mają szansy poznać oferty szkół, uczęszczając na drzwi 

otwarte. 
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Trzeba zachęcać te dzieci żeby one miały tak jak kiedyś otwarte dni w szkołach. Żeby 

te dzieci chodziły i poznawały te zawody już w 7. lub 8. klasie. (…) jak w domu jest 

dobrze to to dziecko też pójdzie dobrą drogą  ale jak w domu nie ma 

zainteresowania tym dzieckiem a coraz więcej jest takich rodzin to niestety idzie 

tam gdzie idzie a potem przerywa tą szkołę. 

Dyrektor Przedszkola 

Innego zdania jest kolejna osoba badana. Uważa, że dzieci są coraz bardziej świadome jeśli 

chodzi o edukację. Zdają sobie sprawę, że warto iść do szkoły ogólnokształcącej, a następnie na studia, 

żeby dużo zarabiać jako specjaliści. Coraz więcej uczniów wie, że warto się dobrze uczyć i zdać maturę 

na wysokim poziomie. Stąd niższe zainteresowanie szkołami branżowymi, które w mniejszym stopniu 

przygotowują do matury. 

Pracownicy po szkołach branżowych jak np. kelnerzy, pomocnik kucharza, 

pokojowa ich zarobki są na poziomie najniższej krajowej więc świadomość tego, że 

można fajnie zarabiać i można realizować swoje marzenia, swoje pasje i mieć 

wyższe wykształcenie i być nie zwykłym kucharzem ale szefem w kuchni w dobrej 

restauracji i w dobrym hotelu. 

Dyrektor Szkoły 

Podkreślona jest rola kompetencji miękkich na rynku pracy. W obecnych czasach liczą się nie 
tylko umiejętności zawodowe, ale także umiejętności komunikacje, otwartość na nowe rozwiązania, 
innowacyjność. 
 

Inne osoby badane widzą zagrożenie w małej liczbie uczniów szkół zawodowych i wzrastającej 
liczbie uczniów szkół ogólnokształcących. Być może dzieje się to dlatego, że uczniowie boją się dwóch 
egzaminów na zakończenie szkoły i wolą wybrać liceum, po którym czeka ich wyłącznie matura. 
Ponadto podkreśla się problem niedofinansowania całej oświaty. 

Brak kadry, brak dofinansowania no i brak zainteresowania młodzieży kształceniem 

zawodowym. 

Dyrektor Szkoły 

Dyrektor przedszkola uważa, że hotelarskie i turystyczne szkoły zawodowe rzeczywiście 
kształcą uczniów na potrzeby lokalnego i regionalnego rynku pracy, a poziom tego kształcenia jest 
bardzo wysoki. Nie ma żadnych trudności w rozwijaniu szkół. Komunikacja z nimi jest bardzo dobra. 
 

Głównie kształci się uczniów w kierunku gastronomii, hotelarstwa oraz podstawowych usług 

jak np. fryzjer, ponieważ na te zawody jest duże zapotrzebowanie. Nowe kierunki kształcenia muszą 

być zatwierdzone przez Urząd Pracy, ponieważ muszą odpowiadać na potrzeby rynku pracy. Nie ma 

zbyt wielu chętnych, aby szkolić się w zawodach mniej popularnych. Obie badane zauważają, że był 

w ubiegłym roku pomysł otwarcia kierunku złotnik i cieszył się powodzeniem, jednak nie było 

możliwości odbycia praktyk w Kołobrzegu.  

To jedno zaprzecza drugiemu otworzą dany kierunek ale nie ma możliwości 

na miejscu odbycia praktyk. 

Dyrektor Przedszkola 
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Jeśli chodzi o inwestycje w ostatnich latach, to Powiat Kołobrzeski inwestował w technologie 

informatyczne, brał udział w wielu projektach z tym związanych. Inwestowano w pracownie 

specjalistyczne. Tworzono też wiele reklam i broszur informacyjnych dla uczniów. 

Współpraca szkół i biznesu 
Drobni przedsiębiorcy angażują się w kształcenie zawodowe młodzieży. Dzięki zachęcie 

finansowej można by zachęcić większą liczbę przedsiębiorców do takiej współpracy.  

Mamy spotkania z pracodawcami i oni wnoszą swoje uwagi do treści kształcenia, do sposobu 

kształcenia. Mamy też zatrudnionych fachowców, którzy prowadzą zajęcia dydaktyczne. 

Dyrektor Szkoły 

Niektóre szkoły blisko współpracują z pracodawcami (dzięki projektowi „Zawodowiec w 

nowoczesnej gospodarce”), a ich absolwenci często są zatrudniani od razu po ukończeniu szkoły. 

Młodzi absolwenci szkół mogą znaleźć zatrudnienie, jednak nie zarobią tyle, ile mogliby w dużych 
miejskich ośrodkach, więc wielu z nich woli wyjechać. 

Ci młodzi ludzie, którzy zdecydują się zostać w Kołobrzegu a jest ich coraz mniej to 

uważam, że tak, że znajdują pracę bez problemu. Zaznaczam jednak że jest to praca 

za najniższą krajową. 

Dyrektor Szkoły 

Aby wzmocnić system kształcenia zawodowego w Kołobrzegu należałoby organizować 

uczniom na miejscu praktyki, zapewnić staż, a po nim miejsce pracy. 

Trzeba by zagwarantować tym uczniom staże po którym będą mieli zapewnione 

miejsce pracy. Wyższe zarobki to nie bo zarabiamy tyle ile zarabiamy bo to jest taka 

strefa Polski. 

Dyrektor Przedszkola 

Też zachęta finansowa i ułatwienia dla pracodawców, którzy mogą przyjmować 

na praktyki, na staże powinni mieć jakieś większe ulgi w płaceniu podatków też. 

Dyrektor Szkoły 

Inna osoba uważa, że potrzebne są zmiany na poziomie całego kraju. Konieczna jest 

restrukturyzacja całego kształcenia zawodowego. 

Wzmocnić system kształcenia zawodowego w Kołobrzegu można dzięki pracy doradców 

zawodowych, którzy mogliby zachęcić młodzież z odpowiednimi predyspozycjami do wybrania szkoły 

zawodowej. 

Miasto mogłoby także pomóc w pisaniu wniosków o fundusze, dzięki którym szkoły mogłyby 

być bardziej nowoczesne. Wtedy uczniowie poznawaliby najnowszy sprzęt i dobrze odnajdywali się na 

rynku pracy. 
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Ważne by było też żeby było można prosić o taką współpracę z Urzędem Miasta np. 

żeby wspomóc szkoły zawodowe w pisaniu projektów bo to jest możliwość 

pozyskania pieniędzy i unowocześnienie naszych szkół. 

Dyrektor Szkoły 

Pozytywnie oceniana jest współpraca oświaty z pracodawcami. Prosi się ich, żeby uczestniczyli 

w tworzeniu podstawy programowej dla danego zawodu, dzięki czemu absolwenci szkół mają lepszy 

start na rynku pracy. 

Przyszłość młodych w mieście 
Osoby badane są zdania, że trudno, aby w perspektywie najbliższych 10 lat system kształcenia 

zawodowego w Kołobrzegu wniósł wkład w zatrzymanie młodych na terenie powiatu kołobrzeskiego. 

Młodzież mogą zatrzymać głównie dobre zarobki. Tylko one mogłyby powstrzymać odpływ młodzieży 

z miasta. 

Te pensje w takim Wrocławiu, Warszawie czy Krakowie są nawet trzykrotnie 

większe niż gdyby mieli pracować tu w Kołobrzegu i świadczyć usługi. 

Dyrektor Szkoły 

Istnieje również problem z mieszkaniami. Ceny mieszkań w Kołobrzegu są na poziomie cen w 

dużych miastach, a zarobki na poziomie małych miasteczek. Młody człowiek, chcąc pracować na 

miejscu, ma dużą trudność z zakupem mieszkania. 

Żeby była dla młodych ludzi taka opcja jak mieszkanie na start np. to ludzie by 

wracali.  

Dyrektor Szkoły 

Mieszkańcy Kołobrzegu rzadko kupują tu mieszkania, bo nie stać ich na to. Takie mieszkanie 

często jest nagrodą za całe życie ciężkiej pracy lub inwestycją kapitału dla ludzi z innych, większych 

miast. 

Jeżeli idzie o koszt mieszkania, to proszę mi wierzyć, że takie same ceny będą 

w centrum Warszawy czy Wrocławia jak w Kołobrzegu.  

Pracownik kolei 

Bagicz/Podczele – potencjał do rozwoju miasta? 

Potencjał wolnych terenów inwestycyjnych 
Jeśli chodzi o potencjał wolnych terenów inwestycyjnych na osiedlu Podczele to miasto jest w 

trakcie jego badania. Możliwe są dwa scenariusze – utrzymanie lotniska o charakterze turystycznym w 

Bagiczu lub uwolnienie terenu o wielkości 70 hektarów pod inwestycje. 

Jeżeli z analizy jaką przeprowadzimy wyjdzie to, że  zdolność, opłacalność 

i ekonomiczna opłacalność utrzymania funkcji lotniska dla Kołobrzegu i regionu jest 

w tym momencie sensowna, to ta inwestycja jaka jest miałaby pozostać znacznie 

ogranicza potencjał inwestycyjny. 
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Architekt 

Teren Podczela jest za duży, aby powstał tam teren jednej funkcji. Raczej różne typy zabudowy 

musiałyby współgrać ze sobą. Teren ten nie powinien stanowić konkurencji dla Kołobrzegu, bo jego 

urbanizacja nie byłaby korzystna. 

Rozważa się balans nowoczesnej turystyki  z uzupełnieniem tych terenów 

o możliwości rozbudowy takiej typu rezydencjonalnej czy też funkcji usługowej 

Architekt 

Jeśli chodzi o poziom zainteresowania tymi terenami ze strony przedsiębiorców, to istnieją 

firmy skupione wokół koncepcji lotniska w Bagiczu. Jednak miasto nie otrzymało jeszcze żadnych 

konkretnych ofert z ich strony. 

Badanie potrzeb mieszkańców 
Konsultacje z mieszkańcami na temat zagospodarowania terenu Podczela odbędą się na 

początku przyszłego roku w dwóch etapach. Pierwszy będzie sondażowy, a następnie zostanie 

zatrudniona specjalistyczna firma do zbadania oczekiwań i potrzeb mieszkańców. 

W tej chwili strategię rozwoju i zagospodarowania terenu w Bagiczu determinuje głównie 

lotnisko.  

Jak to lotnisko będzie to konieczna będzie analiza funkcji, które będą obsługiwały 

to lotnisko, które będą przynosiły tych ludzi ze względu na turystykę (…) 

do Kołobrzegu. 

Architekt 

Jest możliwe również rozwinięcie się funkcji mieszkaniowej na Podczelu/Bagiczu. Nie ma 

przeciwwskazań technicznych. Aby tak się stało, należałoby przygotować teren inwestycyjny. Miasto 

musiałoby przygotować plan miejscowy, który pozwoli na budowę mieszkań. 

Obecna funkcja lotniska ogranicza możliwości budowy na terenie Podczela/Bagicza. Trzeba 

sprawdzić, która opcja (lotnisko czy zabudowa) jest bardziej uzasadniona ekonomicznie.  

W momencie kiedy nie ma tego lotniska powstaje koncepcja na bazie analiz szeroko 

przeprowadzonych że można zlokalizować funkcje turystyczne, że miasto twórcze 

itd. 

Architekt 

Najpierw muszą się odbyć konsultacje społeczne, następnie analizy ekonomiczne dla różnych 

wariantów zagospodarowania tego terenu. Później prawdopodobnie odbędzie się konkurs 

architektoniczny na zagospodarowanie tych terenów. Gdy już będzie rozstrzygnięty, architekci 

przystąpią do robienia planów. Badany podaje, że w przybliżeniu jest perspektywa roku/półtora. 

Organizacje pozarządowe w mieście 

Ocena współpracy z miastem 
Przedstawiciele organizacji pozarządowych zostali zapytani o to, jak się działa w Kołobrzegu. 

Przedstawicielka Stowarzyszenia Niewidomych i Słabowidzących w Kołobrzegu relacjonuje, że w tym 
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mieście jest mniejsze pole działania niż w większych miastach. Na wysokim poziomie jest 

w Stowarzyszeniu opieka nad osobami starszymi. Miasto udziela pomocy. Niestety młodsze osoby 

niewidome i słabowidzące mają problemy, jeśli chodzi o rozwój naukowy, techniczny. Generalnie 

jednak Stowarzyszenie bardzo chwali sobie współpracę z miastem i jego otwartość na potrzeby osób 

niewidomych. 

Z czym się nie zgłosimy do pani prezydent naszego miasta, do starostwa jesteśmy 

wysłuchiwani, brani pod uwagę   

Przedstawicielka SNiS 

Badani są zgodni, że w Kołobrzegu organizacjom pozarządowym działa się dość łatwo. Istnieją 

odpowiednie fundacje i dofinansowania działające w obrębie OF (i nie tylko).  

Wystarczy tylko wyjść i zainteresować się. Wyjść po szkoleniach pewnych, spotkać 

się  z konsultantami żeby obrać drogę prowadzącą do sukcesu. (…) Projekty są, 

pieniądze są, tego jest dużo. Tutaj naprawdę się dzieje. 

Przedstawiciel Stowarzyszenia ZAJA 

Jednak, jak w sytuacji każdej współpracy, także i tutaj istnieją pewne problemy. Barierą może 

być duża zależność od miast. 

My możemy tylko prosić i tylko możemy pokazać problem a resztę to już należy do 

władz miasta. 

Przedstawicielka SNiS 

Takim problemem może być też brak koordynacji. Badany wskazuje, że brakuje miejsca, gdzie 

przedstawiciele organizacji mogliby się spotykać, wymieniać pomysłami, dyskutować. Organizacje 

w takim miejscu mogłyby się poznać i zobaczyć, jak pracują inni. Brakuje jednostki, która scalałaby 

działania wszystkich organizacji i pozwalała na wymianę doświadczeń. 

Te organizacje pozarządowe mogłyby razem ze sobą współdziałać, współtworzyć 

naszą rzeczywistość. Nie ma w ogóle informacji, nie ma takiej strony, nie ma 

katalogu, nie ma takiego planu. 

Przedstawiciel Stowarzyszenia ZAJA 

Warto, aby miasto ponad to, co robi obecnie, organizowało festyny, spotkania, konferencje dla 

organizacji pozarządowych. To pozwoliłoby na lepsze poznanie działań innych oraz współdziałanie. 

Obydwie osoby badane nie znają idei inkubatorów dla organizacji pozarządowych. 

Współpraca organizacji pozarządowych 
Respondenci przyznają, że w Kołobrzegu jest potencjał do współpracy organizacji 

pozarządowych oraz istnieje potrzeba integracji działań tych organizacji. We własnym zakresie starają 

się realizować taką współpracę. Uwidacznia się tu problem z rywalizacją w niektórych organizacjach. 

Nie dzielą się na przykład wiedzą na temat pozyskiwania funduszy, tylko zatrzymują ją dla siebie. 
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Organizacje nie współpracują ze sobą a bardziej rywalizują. Tu jest problem a chodzi 

mi tu o pisanie projektów. (…) nie ma takiej wymiany żebyśmy współpracowali tylko 

każdy sobie. 

Przedstawicielka SNiS 

Warto także zachęcać swoich znajomych, którzy mają zapał do działania, aby zakładali własne 

organizacje i współpracowali. Większa grupa może zdziałać więcej i być bardziej widoczna. 

Na początek współpracy NGO’sów potrzebny byłby lider, który zajął by się integracją i 

wskazaniem problemów w środowisku organizacji pozarządowych. Ten obszar jest na razie jakby 

uśpiony i potrzebuje odpowiedniego pokierowania. 

To u nas tak raczkuje bo za granicą np. w Skandynawii czy we Francji to tam jest 

mnóstwo tych stowarzyszeń. Ludzie tam oprócz pracy przynależą do jakiegoś kółka 

czy stowarzyszenia. Oni tym żyją i zabierają głos w różnych sprawach co jest 

niesamowite i pozytywne. 

Przedstawiciel Stowarzyszenia ZAJA 

Inkubator dla organizacji pozarządowych w Kołobrzegu 
Inkubator mógłby być prowadzony przez Wydział Spraw Społecznych.  

No i żeby PCPR bardziej się włączył (…). Gdyby tam były takie cykliczne spotkania 

z jakimiś objaśnieniami kto, komu. U mnie będą takie spotkania bo ja z nimi bardzo 

współpracuję  ale inne organizacje nie wiedzą.  

Przedstawicielka SNiS 

Budynek mógłby być wybudowany od podstaw i służyć jako miejsce spotkań osób, które mają 

swoje pasje i chcą działać. Natomiast osoba zarządzająca powinna być otwarta i nieoceniająca innych. 

Czasem ludzie nie mają śmiałości, żeby zacząć działać w organizacjach lub tworzyć własne, a w 

inkubatorze mogliby uzyskać wsparcie dla swoich pomysłów i zainspirować się. 

Inkubator gdzie to powinno być takie miejsce, które przytuli i też nauczy ludzi 

nowych mający pomysł na coś i powinno być takim miejscem wspierającym bardzo 

żeby dać im drogowskaz.  

Przedstawiciel Stowarzyszenia ZAJA 

Na pewno dużo mniejszych organizacji (20-40 osobowych) byłoby zainteresowanych udziałem 

w inkubatorze. Ważne jest też łączenie organizacji o podobnych profilach, aby mogły razem się uczyć 

i współpracować. 

Łączyłabym organizacje wspólne czyli tych osób niepełnosprawnych albo 

działających na rzecz zdrowia, profilaktyki, wykluczenia ze społeczeństwa żeby to 

tak tematycznie. Wiadomo jak będzie spotkanie i przyjdzie ktoś ze sportu to nie 

zrozumie co chce niewidomy czy np. ten na wózku bo oni działają w innej sferze.  

Przedstawicielka SNiS 
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Niektóre organizacje mogą nie być zainteresowane działaniem w ramach inkubatora, ponieważ 

wymagałby to wdrożenia w nowe struktury. Jednak wielu ludzi z ciekawymi pomysłami poszukuje dla 

siebie miejsca i to dla nich inkubator mógłby być wartościową ofertą. 

Kultura w Kołobrzegu 

Oferta kultury a mieszkańcy Kołobrzegu 
Oferta kulturalna jest tworzona z myślą zarówno o turystach jak i o mieszkańcach.  

Generalnie dwie strategie działania. Jedna to kultura miasta od września do 

czerwca i miasto kultury od czerwca do września.  

Przedstawiciel Ośrodka Kultury 

Do mieszkańców skierowana jest oferta związana z kulturą miasta, animacją, rozbudzaniem 

potrzeb mieszkańców. Natomiast do turystów (ale nie wykluczając mieszkańców) kierowane są w 

większości bezpłatne przedsięwzięcia w plenerze, które mają podnieść atrakcyjność miasta. 

Zdaniem Przedstawiciela Biblioteki Miejskiej oferta kulturalna jest tworzona bardziej pod 

turystę, natomiast za mało uwagi poświęca się mieszkańcom. Pojawia się sugestia badania potrzeb 

kulturalnych mieszkańców, żeby lepiej dostosować ofertę. 

Barierą utrudniającą uczestnictwo w kulturze mieszkańcom może być wola uczestnictwa. Nie 

ma barier związanych z niepełnosprawnością, bo miasto zapewnia odpowiednie rozwiązania, aby 

każdy mógł korzystać z oferty kulturalnej. 

Innymi przeszkodami mogą być brak czasu mieszkańców w sezonie, problem ze sprawnym 

przekazywaniem informacji o wydarzeniach (niewystarczająca promocja). Barierą są też finanse, jeśli 

chodzi o płatne imprezy. 

W sezonie mieszkańcy nasi pracują więc nie uczestniczą bo nie mają czasu bo są 

w pracy. Po sezonie zaś to albo ta oferta nie jest do nich dostosowana.  

Przedstawiciel Biblioteki Miejskiej 

Zasięg oferty kulturalnej 
Trudno byłoby zwiększyć zasięg oferty kulturalnej. W Ośrodku Kultury istnieje dział promocji, 

wykorzystywane są media, internet, plakaty. Korzystanie z oferty kulturalnej miasta zależy więc 

głównie od motywacji mieszkańców. 

Wykorzystujemy wiele kanałów informacyjnych nie wiem czy wszystkie bo może 

takie są o których nie wiemy ale z tego co mi wiadomo to tak. 

Przedstawiciel Ośrodka Kultury 

Według przedstawiciela Biblioteki ludzie powinni bardziej partycypować w tworzeniu oferty 

kulturalnej, konieczne są badania potrzeb i oczekiwań mieszkańców. 

Tutaj widzę szczególną potrzebę dotarcia do młodzieży. Do tego przedziału 15-18, 

20+. 

Przedstawiciel Biblioteki Miejskiej 
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Jeśli chodzi o to, w jaki sposób można poprawić komunikację z mieszkańcami na temat oferty 

kulturalnej, to pomysłem mogą być ulotki, spotkania. Do młodzieży dotrzeć można poprzez szkołę 

(ważna rola ścisłej współpracy ze szkołami) Pojawiła się także propozycja konsultacji społecznych. 

Są one często spotykane, ale chyba nigdy nie w obszarze kultury. 

Rozwój kultury w perspektywie 10 lat 
Obydwie osoby badane zgodnie twierdzą, że priorytetem jest wybudowanie nowego 

amfiteatru. 

Może być amfiteatr to może być hala widowiskowo-kongresowa z widownią na 

1500 czy na 2500 miejsc. W chwili obecnej brakuje takiego obiektu takich 

całorocznych działań. 

Przedstawiciel Ośrodka Kultury 

Pojawił się także pomysł drugiego bloku dla Centrum Kultury oraz kina. 

Sala kinowa przynajmniej na 150 osób nowoczesna z klimatyzacją 

z nieprzeciekającym dachem. Żeby repertuar kina był zmieniany i żeby był dostęp 

do nowości tak na bieżąco. 

Przedstawiciel Biblioteki Miejskiej 

Za 10 lat w kontekście działalności instytucji kultury Kołobrzeg powinien posiadać bogatą 

ofertę z dwoma lub trzema dużymi wydarzeniami, które będą rozpoznawalne w Polsce. 

Powinniśmy się zdecydować na większe imprezy, które powinny być flagowymi. 

Mamy festiwal opery i operetki i teraz będziemy mieli festiwal literatury. Trzeba się 

przyjrzeć, które wydarzenie będzie takie priorytetowe i rozpoznawalne w Polsce  

Przedstawiciel Ośrodka Kultury 

Padł także pomysł na festiwal windsurfingu. Jednak potrzebna byłaby cała strategia, aby 

wszystkie instytucje i zarządcy terenów mogli działać. 

Kołobrzeg w ciągu tych 10 lat powinien się otworzyć na zmiany w dziedzinie kultury, 

dopuszczać więcej nowości teatralnych, filmowych.  

W Kołobrzegu na razie kulturę mamy bardzo zachowawczą czyli generalnie 

ściągamy do miasta generalnie to co jest w miarę bezpieczne i to co się sprzeda 

a myślę, że galeria sztuki współczesnej i kino, teatr poszło naprawdę bardzo do 

przodu.  

Przedstawiciel Biblioteki Miejskiej 

Wyzwania dla polityki pomocy społecznej w Kołobrzegu 

Główne problemy społeczne Kołobrzegu 
Główne problemy społeczne Kołobrzegu to starzenie się społeczeństwa i brak opieki nad 

osobami starszymi. Seniorom trzeba zapewnić osoby opiekujące się nimi albo miejsca opieki 

wytchnieniowej, rodzinne domy pomocy lub domy pomocy społecznej. Drugim problemem 
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społecznym jest rosnąca bezradność w sprawach opiekuńczo-wychowawczych. W wielu młodych 

rodzinach występują uzależnienia od alkoholu i narkotyków.   

Mamy przyrost takich dzieci zabranych z rodzin biologicznych do rodzin zastępczych 

bo ta funkcja opiekuńcza rodziny trochę nam podupada.  

Przedstawiciel MOPS 

Liczba rodzin zastępczych na terenie miasta jest niewystarczająca.  

Najbardziej skuteczna polityka pomocy społecznej opiera się na współpracy organizacji 

pozarządowych z jednostkami samorządu. Działają wtedy różne zasoby, siły społeczne i jest możliwe 

osiągnięcie najlepszego efektu. Organizacje pozarządowe mają bardziej ludzkie podejście niż urzędy. 

Ludzie im ufają. 

W perspektywie najbliższych 10 lat będzie brakować miejsc i opiekunów dla seniorów.  

Mówię tu o tych rodzinnych Domach Pomocy gdzie takie osoby mogłyby trafić do 

mieszkań. Taki dom gwarantuje 8 miejsc i tam mogą mieszkać do końca swoich dni 

w takich warunkach bardziej rodzinnych. (…) takie miejsca byłyby potrzebne 

w Kołobrzegu.  

Przedstawiciel MOPS 

Warto byłoby również rozwijać świetlice (w tym świetlice socjoterapeutyczne) – miejsca 

spotkań dla dzieci i młodzieży. Takich miejsc brakuje. 

W zakresie polityki społecznej miasto powinno skupić się przede wszystkim na pracy nad 

świadomością rodziców, aby dzieci wynosiły z domu dobre wzorce.  

Ja tu widzę rozwój takich form warsztatowych. Jest coś takiego jak Porozumienie 

Bez Przemocy to jest taka nauka (…) mówiąca o specyficznym sposobie 

komunikowania się bez agresji a to jest sztuka (…) wydaje mi się, że jest to 

przyszłość.  

Przedstawiciel MOPS 

Z perspektywy mieszkańców mocną stroną Kołobrzegu są relacje międzyludzkie i sposób 

traktowania ludzi w instytucjach publicznych. Można liczyć na pomoc urzędników, którzy pomagają w 

załatwieniu różnych spraw. 

Wszędzie w Kołobrzegu jestem traktowany jako gość, czy to będzie MOPR czy to 

będzie szpital czy przychodnia. Każdy jest dla mnie miły – proszę, dziękuję, witam. 

Okazuje się, że wszystko można załatwić. 

Pracownik kolei 

Badany wysoko ocenia również kulturę kierowców. Kierowcy w większości przypadków 

przestrzegają przepisów. Pieszy i rowerzysta mają pierwszeństwo i mogą czuć się bezpiecznie. Ścieżki 

rowerowe są bardzo dobrze zrobione. 
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Organizacje pozarządowe a problemy społeczne 
NGO’sy biorą aktywny udział w likwidacji problemów społecznych. Nie ma jeszcze zbyt dużej 

liczby takich organizacji, ale ten obszar się rozwija.  

Powinniśmy iść w tym kierunku, że to jest problem całej społeczności i że w to są 

różne podmioty zaangażowane i mają różne możliwości.  

Przedstawiciel MOPS 

Miasto powinno zapraszać organizacje do włączania się w likwidacje problemów społecznych. 

Mogłoby przeznaczać pieniądze na ich częściowe wsparcie jako zachętę. 

Organizacje społeczne są i w przyszłości mogą być istotnym partnerem służb pomocy 

społecznej w Kołobrzegu. Jeśli służby nie mogą czegoś zrobić własnymi siłami, to korzystają z pomocy 

organizacji. Bardzo istotne jest porozumienie i współpraca między nimi. 

Aby mocniej uspołecznić zagadnienia pomocy społecznej w Kołobrzegu należałoby zwalczyć 

przekonanie, że jak ktoś ma problem, to powinien iść do ośrodka, a ośrodek zrobi za niego wszystko. 

Jest to kwestia decyzyjności i odpowiedzialności za własne życie. 

Brak świadomości tego, że to jest ta wolność, że człowiek sam podejmuje decyzje 

dopóki ma prawo ją podejmować bo nie jest ubezwłasnowolniony pokutuje 

we wszystkich, że wszystko i bardzo prosto zrzuca się tą odpowiedzialność 

na pracowników Ośrodka.  

Przedstawiciel MOPS 

Młodzi mieszkańcy miasta 

Dobre i słabe strony życia w Kołobrzegu 
Uczeń liceum jest zadowolony z życia w mieście.  

Uważam, że jest dobre do życia. Dobrze mi się żyje w Kołobrzegu. 

Uczeń liceum 

W Kołobrzegu najbardziej ceni sobie bliskość morza. Dobrze ocenia transport publiczny i 

wydarzenia kulturalne. Zapytany o to, czy czegoś mu brakuje, mówi, że wcześniej odczuwał brak 

jedynie galerii handlowej. Jednak teraz cieszy się z jej budowy.  

Taką jedyną rzeczą to jest galeria, ale właśnie ma być budowana jedna, więc chyba 

nie mam nic do powiedzenia tutaj. 

Uczeń liceum 

Jednak według studentki trudno dostać się autobusem do sąsiednich mniejszych miast na 

terenie gminy. Należałoby inwestować w komunikację miejską. Negatywnie ocenia ona także 

możliwości dojazdu do centrum Kołobrzegu w czasie weekendu. 

Czy dobre dla życia? Dla mnie szczególnie nie, ze względu na to, że jest kiepska 

komunikacja miejska i jeśli chodzi o pobliskie miasteczka. 
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Studentka 

Plusem są jednak ścieżki rowerowe i wydarzenia z oferty kulturalnej. 

Fajnie ścieżki rowerowe rozbudowali. To jest plus definitywnie. To jest to… Muszę 

pomyśleć… Wiele wspominałam o wydarzeniach kulturowych. Fajnie, że to jest też 

w sezonie. 

Studentka 

Perspektywy na rozwój młodych w Kołobrzegu 
Szanse rozwoju edukacyjnego pozytywnie ocenia badany uczeń. Uważa, że młodzi ludzie mają 

możliwości rozwoju zgodnie ze swoimi zainteresowaniami. 

Jest parę ogólniaków, kilka zawodówek. Według mnie tutaj jest całkiem dobrze. 

Uczeń liceum 

Według studentki, jeśli ktoś wybiera dobre liceum, to prawdopodobnie wyjedzie na studia z 

miasta i nie wróci już do niego. 

Wtedy mają opcję na studia. Kwestia taka, ze wtedy to się wiąże z tym, że na 90% 

wyjadą i jest duża szansa, że nie wrócą do Kołobrzegu.  

Studentka 

Badana pamięta, że kiedyś w Kołobrzegu był wydział zamiejscowy Uniwersytetu 

Szczecińskiego. Dzięki takiemu rozwiązaniu więcej osób mogłoby zostać w mieście. 

Pracę w mieście można dostać dość łatwo, ale tylko w pewnych konkretnych branżach (głównie 

hotelarskiej i gastronomicznej). Trudno natomiast znaleźć pracę osobie wykwalifikowanej w wąskiej 

specjalizacji.  

Ja będąc na kierunku humanistycznym widzę zerowe szanse zarobkowe 

w Kołobrzegu. 

Studentka 

Według studentki dobrym pomysłem jest stworzenie rubryki w lokalnej gazecie, w której będą 

zamieszczane informacje o ofertach pracy i staży. Gazeta mogłaby być również publikowana 

w internecie.  

Dla młodych ważne jest podtrzymanie relacji z miastami partnerskimi. Według studentki 

mogłaby ona polegać na ściślejszej współpracy urzędów pracy i ustaleniu, jakich pracowników potrzeba 

za granicą, a jakich w Kołobrzegu. 

Jeśli chodzi o to, żeby młodzi ludzie zostali to takie perspektywy zarobkowe mogłyby 

być obgadane. 

Studentka 
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Badana nie wiąże swojej przyszłości z Kołobrzegiem. Żeby to rozważyła, musiałby być 

rozbudowany sektor kulturowy, możliwe większe zarobki i współpraca z zagranicą. Uczeń liceum 

natomiast stwierdza, że raczej chciałby zostać na stałe na Kołobrzegu. 

Kultura w Kołobrzegu 
Studentka i uczeń liceum uważają, że istnieje wiele możliwości spędzania wolnego czasu w 

mieście – wydarzenia kulturowe i artystyczne (choć można trochę poprawić ich organizację), ścieżki 

zdrowotne i rowerowe, jedzenie świeżych ryb, odwiedzenie kina i oceanarium. Problemem może 

okazać się dojazd do centrum komunikacją miejską w weekend. 

Mieszkańcy uważają, że to dobrze, że powstało Regionalne Centrum Kultury, jednak mało 

mówi się o wydarzeniach kulturalnych. Powinny być one bardziej reklamowane. W mieście brakuje też 

większych wydarzeń. Baza noclegowa w Kołobrzegu stwarza możliwości zorganizowania imprezy 

masowej o każdej porze roku. Jednak poza sezonem ten potencjał nie jest wykorzystywany. Badani 

przywołują Festiwal Piosenki Żołnierskiej, z którego słynęło miasto. 

Ja bym się nad tym zastanawiała, bo to może brzmi sztywnie, ale niektórzy by się 

na to chwycili.  

Studentka 

Studentka proponuje także przeprowadzenie wydarzeń nawiązujących do różnych kultur (np. 

dni kultury białoruskiej, szwedzkiej), podczas których można połączyć zdobywanie wiedzy o innych 

kulturach z poznawaniem ich kuchni. Warto podtrzymać także wydarzenia organizowane 

w amfiteatrze. 

Według studentki warto wzmocnić współpracę RCK z artystami, pisarzami i osobami z 

uniwersytetu, które mogłyby pomóc w tworzeniu programu artystycznego. Oferta powinna zostać 

rozbudowana tak, aby każda grupa wiekowa mogła znaleźć w niej coś dla siebie. Szczególnie 

wartościowe byłyby wydarzenia artystyczne nawiązujące do życia codziennego ludzi, a nie zupełnie 

oderwane tematycznie od codziennych spraw. 

My jesteśmy znani z rybołówstwa, no to na przykład w RCK dni, które są poświęcone 

rybołówstwu. 

Studentka 

Według młodych ludzi najlepszym kanałem informowania o wydarzeniach w mieście są media 

społecznościowe – Facebook, Instagram, Twitter, Discord. Przy czym ważne jest regularne 

i profesjonalne prowadzenie profilu. W grę wchodzą także tradycyjne plakaty. 

Rybołówstwo  

Perspektywy dla działalności w sektorze rybołówstwa 
Perspektywy dla działalności w sektorze rybołówstwa nie są zbyt optymistyczne, szczególnie 

dla małej floty. Ryb w morzu jest coraz mniej. Duże kutry łowiące szprota lepiej sobie radzą, bo zawsze 

łowią duże ilości. Natomiast mniejsze są w gorszej sytuacji, bo nie można na nich zastosować tak 

zaawansowanych technologii pozwalających na obniżenie kosztów połowów.  
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Trudna sytuacja jest w całej branży związanej z przetwórstwem rybnym. Działanie firm jest 

uzależnione od pracy rybaków, jednak na ich pracę nakłada się wiele restrykcji. W razie braku surowca 

konieczne może być szukanie go za granicą (np. w Danii, Holandii). 

Powiem że perspektywa jest straszna. My jako zakład jesteśmy uzależnieni od 

naszych rybaków. Rybacy mają ciągle obcinane limity na połowy i nakłada się na 

nich restrykcje obcinające. 

Pracownik zakładu przetwórstwa rybnego 

Badani zgadzają się co do tego, że zrównoważone rybołówstwo nie jest alternatywą dla 

kołobrzeskich rybaków. 

[Rybacy] czekają na kolejny program przygotowują się do tzw. złomowania. 

Zostanie o wiele mniej tych jednostek i wtedy być może jak to zostanie zmniejszone 

na takie mniejsze jednostki no to będzie alternatywa. 

Pracownik zakładu przetwórstwa rybnego 

Jeśli wszyscy będą przestrzegać limitów połowów i chronić tarliska np. śledzi i dorszy, to ich 

liczebność będzie rosnąć. Obostrzenie wydawane przez Unię Europejską są oceniane przez badanego 

rybaka negatywnie.  

Jak ja miałem duży kuter i łowiliśmy szprotę  i np. mieliśmy w ciągu roku do odłowu 

50 t dorsza no to kuter potrafił w ciągu jednego rejsu kiedy łowił szprotę wyłowić 

100 t dorsza jako przyłów i wyrzucić wszystko za burtę bo nie można było tego 

wziąć. To była masakra na tyle kutrów, które wyrzucały tego dorsza to dno było 

zasłane tym dorszem, który gnił. W wodach wytwarzał się najgorszy siarko wodór, 

który zabijał życie. Nikt się tym nie przejmował i do dzisiaj się nie przejmuje. Wydają 

jakieś idiotyczne zarządzenia.        

Rybak 

Pomoc dla kołobrzeskich rybaków 
Według rybaka miasto nie może zbyt wiele zrobić dla kołobrzeskich rybaków i firm z branży 

rybackiej. 

Najlepiej jakby nie przeszkadzało. Miasto nic nie może zrobić bo nie ma żadnych 

możliwości decyzyjnych. Jak tam na górze nie zaczną rozsądnie myśleć to wykończą 

to rybołówstwo.  

Rybak 

Jednak inny badany podaje możliwe sposoby pomocy ze strony miasta – ulgi finansowe i 

preferencyjne warunki dzierżawy terenów w porcie dla rybaków. Poza tym wiele zależy od regulacji 

unijnych. 

W ciężkich czasach dla rybaków to jakieś ulgi, jakieś spadki w dzierżawie tzw. to 

postojowe jakie płacą za jednostki, które tam stoją  i wszystkie inne opłaty w porcie 

rybackim a mamy z roku na rok podwyższane. 
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Pracownik zakładu przetwórstwa rybnego 

Obydwaj badani zwracają uwagę na duże ograniczenia nakładane na rybaków, które odbijają 

się na rybołówstwie, ale również na pokrewnych branżach. Jednak jest to zależne od decyzji Unii 

Europejskiej. 

Ryby powinny być chronione w okresie, kiedy mają tarło. Przy połowach musi być odpowiednio 

dobrana wielkość oczka tak, żeby ryby, które są za małe mogły uciec z sieci i jeszcze urosnąć. 

Rybak opowiada, że sytuacja zmusiła go do zlikwidowania działalności. Były duże limity 

połowów i brak ludzi do pracy. Rybacy przenieśli się do Islandii, Norwegii, Holandii. Mają tam duże 

zarobki. 

Zdaniem badanego nie można już zwiększyć atrakcyjności kołobrzeskiego portu dla działalności 

rybackiej. Uważa, że wszystko, co potrzebne, zostało już zrobione. 

Drugi respondent chwali wygląd portu i działania Zarządu Portu Morskiego. Jako pomysł na 

współpracę miasta z rybakami podaje stworzenie skansenu rybołówstwa. 

Turystyka 

Potencjały i zagrożenia 
Zdaniem badanego Kołobrzeg jest miastem atrakcyjnym do prowadzenia działalności 

turystycznej. W ciągu ostatnich lat coraz bardziej się rozwijał. Miasto inwestuje w infrastrukturę, więc 

można się spodziewać nowoczesnego otoczenia. 

Z punktu widzenia takiego budowlanego miasto się uporządkowało i dalej się 

porządkuje. Ta infrastruktura społeczna jest coraz to na lepszym poziomie.  

Przedsiębiorca z branży turystycznej 

Jeśli chodzi o problemy, z jakimi spotykają się przedsiębiorcy z branży turystycznej, to są to 

przede wszystkim zawirowania związane z pandemią. 

Badany optymistycznie widzi przyszłość Kołobrzegu w perspektywie 10 lat. Jako potencjalne 

zagrożenie wymienia przeinwestowanie miasta. Już teraz w kilku miejscach można spotkać się ze zbyt 

gęstą zabudową w mieście, natomiast Kołobrzeg słynie z charakteru parkowego, a nie przemysłowego. 

Dzięki inwestycjom w branżę turystyczną miasto staje się bardziej atrakcyjne. Siłą Kołobrzegu 

są obiekty wypoczynkowe na wysokim poziomie. 

Istotnym problemem, który uwidacznia się w branży turystycznej (i nie tylko) jest odpływ 

młodych ludzi z miasta. W przyszłości większość mieszkańców będą stanowić seniorzy. W takiej sytuacji 

coraz większy odsetek pracowników stanowią osoby przyjeżdżające z Ukrainy. Należałoby także 

przekonać jak największą liczbę młodych do pozostania w Kołobrzegu – zapewnić im mieszkanie i pracę 

(której w branży turystycznej nie brakuje). Pomysłem może być także stworzenie hoteli pracowniczych. 

Dzięki temu można by zapewnić odpowiednie zaplecze dla branży turystycznej i gastronomicznej. 

Z perspektywy mieszkańców na skutek zabudowywania miasta Kołobrzeg traci dużo terenów 

zielonych, które są jego atutem, ponieważ wykorzystuje się je jako teren pod budowę nowych 

apartamentowców. Na ich dachach sadzi się trawę, aby z lotu ptaka powierzchnia wyglądała na zieloną 

i spełniała przepisy dotyczące ilości zieleni w mieście.  
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W mieście brakuje miejsc parkingowych, szczególnie w sezonie letnim mieszkańcy nie mają 

gdzie zaparkować. Buduje się dużo nowych apartamentów, ale na kilka apartamentów powstaje tylko 

jedno miejsce parkingowe. 

 

Minusem dla mieszkańców są wysokie ceny w mieście spowodowane rozwojem turystki.  

Jak na przykład człowiek chce się ubrać w galerii, normalne rzeczy pójść kupić, to 

bardziej się opłaca wsiąść w samochód i pojechać do Szczecina 120 km czy 60 km 

do Koszalina (…) wszystko będzie to samo, ale taniej. 

Pracownik kolei 

Zdecydowana większość mieszkańców inwestuje i pracuje nad tym, aby turyści chcieli 

przyjeżdżać do Kołobrzegu. Mimo to muszą płacić za to, za co płacą też turyści, np. wstęp na molo czy 

falochron (ze zniżką, ale jednak). 

 

Wiele jest też zaniedbanych miejsc w mieście, gdzie brakuje śmietników. Natomiast przy pasie 

nadmorskim brakuje szaletów, więc ludzie załatwiają swoje potrzeb fizjologiczne na wydmach.  

Transport publiczny w mieście jest oceniany przez respondentów raczej negatywnie. Chodzi głównie 

o oznakowanie linii, które jest nieczytelne. Nieczytelne są także tabliczki przystankowe. Konieczne są 

inwestycje w transport zbiorowy. 

Jest linia 8, 8A, 8B i każda jedzie w zupełnie inne miejsce. (…) Skorzystanie z tych linii 

innych niż 4 czy 5 (…) jest jakimś tam wyzwaniem. 

Pracownik kolei 

Ceny biletów normalnych są bardzo wysokie. Przejazd transportem publicznym przestaje być 

opłacalny, bo podobną cenę można zapłacić jadąc w dwie osoby samochodem. 

Jeśli chodzi o transport kolejowy, to jest on oceniany pozytywnie. Kołobrzeg jest dobrze 

skomunikowany z najbliższymi dużymi miastami - Szczecinem i Koszalinem.  

Współpraca miasta z branżą turystyczną 
Zdaniem badanego współpraca miasta z przedsiębiorcami jest bardzo ważna. Miasto powinno 

nadawać kierunek strategiczny, monitorować konflikty interesów strategicznych i rozwiązywać je 

w miarę potrzeby. Powinno także dbać o otoczenie obiektów turystycznych. 

Miasto ma nie dopuścić do przeinwestowania i bardziej zadbać o otoczenie tych 

obiektów. Jest za mało zieleni a ta zieleń która jest to ona jest w bardzo kiepskim 

stanie. 

Przedsiębiorca z branży turystycznej 

Ważne jest zadbanie o porządek w strefie parkowej. Podmokłe tereny za amfiteatrem, w 

ocenie przedsiębiorcy wymagają osuszenia, aby drzewa nie przewróciły się przy mocnych podmuchach 

wiatru.  

Jeśli chodzi o działania, jakie może podjąć miasto, aby wspierać przedsiębiorców z branży 

turystycznej, to powinno to być głównie rozwijanie infrastruktury i ogólne dawanie zrozumienia dla 



 
 
 

 

 

32 
 

Raport z badań IDI – pogłębionych wywiadów 

telefonicznych 

przedsiębiorców. Badany wskazuje na potrzebę działania w sprawie przebudowy układu 

transportowego. Według niego decyzje w tej sprawie powinny należeć do osób związanych 

z Kołobrzegiem. 

Jedna wielka niewiadoma to jest zapowiedź włączenia przebudowy układu 

transportowego do Kołobrzegu. Ten CPK i nogi do niego prowadzące, a jedna z nich 

ma się zaczynać w Kołobrzegu w związku z tym demolowanie całego miasta.  

Przedsiębiorca z branży turystycznej 

 

Podsumowanie i wnioski 
 

Jednym z najważniejszych wniosków z badania jest kwestia starzejącego się społeczeństwa 

i odpływu ludności z Miasta Kołobrzeg do większych ośrodków miejskich. Jest to jedno z największych 

wyzwań dla miasta w najbliższych latach, co podkreśliło kilku respondentów. Miasto wyludnia się, 

a zostają w nim głównie osoby starsze. Będzie to wymagało wdrożenia rozwiązań mających na celu 

zachęcenie młodych ludzi, aby mieszkali w Kołobrzegu. Dla seniorów również trzeba będzie 

przygotować ofertę odpowiadającą ich potrzebom, jak na przykład Rodzinne Domy Pomocy.  

Dla młodych istotne jest kształcenie zawodowe i utworzenie miejsc pracy lub przygotowanie 

korzystnych warunków do prowadzenia działalności gospodarczej. W parze z wykształceniem powinna 

iść możliwość praktycznej nauki zawodu – odbywania staży i praktyk w miejscu zamieszkania. Warto 

promować wśród uczniów wiedzę na temat różnych typów szkół i zachęcać ich do podejmowania 

świadomych decyzji. 

Przedstawiciele lokalnych władz podkreślają znaczenie obszaru funkcjonalnego Koszalin-

Kołobrzeg-Białogard dla Kołobrzegu. Partnerstwo tych trzech miast jest wymieniane jako bardzo 

istotne dla rozwoju Kołobrzegu i całego regionu. Te trzy miasta razem tworzą siłę gospodarczą będącą 

przeciwwagą dla pobliskiego Szczecina. Warto, aby mieszkańcy myśleli o Koszalinie, Kołobrzegu 

i Białogardzie jako całości, a nie zagrożeniu, ponieważ dzięki tej współpracy mogą wiele zyskać. 

Kolejną ważną kwestią jest wspieranie organizacji pozarządowych przez miasto. Organizacje 

chciałyby lepiej się komunikować i współpracować między sobą. Ich przedstawiciele wskazali na 

potrzebę integracji oraz stworzenia miejsca spotkań, w którym mogliby wymieniać się 

doświadczeniami i inspirować. Wcześniej nie słyszeli o inkubatorze dla organizacji pozarządowych, ale 

wyrazili aprobatę dla tego rozwiązania. 

Jeśli chodzi o rozwój Bagicza/Podczela, to są możliwe pewne zmiany na tym terenie. Najpierw 

muszą się odbyć konsultacje społeczne i analizy ekonomiczne dla różnych wariantów 

zagospodarowania tego terenu. Następnie odbędzie się konkurs architektoniczny na 

zagospodarowanie tych terenów. Po jego rozstrzygnięciu architekci przystąpią do sporządzenia 

planów. 

Istotny jest także obszar współpracy z sąsiednimi gminami. Stosunki z nimi są dobre, ale nie 

podejmuje się zbyt wielu wspólnych działań. Być może jest to potencjalny kierunek rozwoju, ponieważ 

Kołobrzeg z sąsiednimi gminami wiele łączy (turystyka, wspólna chęć działania na rzecz Pomorza czy 

też infrastruktura wodno-kanalizacyjna). 
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Ocena życia w mieście jest zróżnicowana wśród młodych. Problemami wskazanymi przez nich 

jest transport, znalezienie pracy innej niż w branży gastronomicznej i hotelarskiej, a także konieczność 

poszerzenia oferty kulturalnej. Badana podaje kilka konkretnych pomysłów na imprezy kulturalne. 

Możliwość edukacji zgodnej z zainteresowaniami badanych jest duża, ale tylko do poziomu szkoły 

ponadpodstawowej. Jeśli ktoś chce studiować, musi wyjechać do większego miasta. Kiedyś 

w Kołobrzegu mieścił się oddział Uniwersytetu Szczecińskiego i dzięki temu można było studiować na 

miejscu. 

Osoby związane z branżą rybacką uważają, że miasto mogłoby pomóc rybakom przez ulgi 

finansowe i preferencyjne warunki dzierżawy terenów w porcie dla rybaków. Poza tym wiele zależy od 

regulacji unijnych. 

Jeśli chodzi o współpracę z branżą turystyczną to, zdaniem badanego, miasto powinno 

nadawać kierunek strategiczny, monitorować konflikty interesów strategicznych i rozwiązywać je 

w miarę potrzeby. Powinno także dbać o otoczenie obiektów turystycznych. 

Ostatnią ważną kwestią jest oferta kulturalna miasta Kołobrzeg. Przedstawiciele kultury 

zauważają, że jest ona ukierunkowana głównie na turystów i że warto byłoby zapytać mieszkańców 

o ich potrzeby w tym obszarze. Jako plan na następne lata podają budowę amfiteatru i coroczną 

organizację dwóch/trzech imprez, które będą kojarzone z miastem i rozpoznawalne w całej Polsce. 

Pomysł organizacji imprez podoba się również mieszkańcom.  

 

 

 

 

 


